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(Az ülés kezdetének időpontja: 9 óra 35 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

SZATMÁRY KRISTÓF (Fidesz), a bizottság alelnöke, a továbbiakban ELNÖK: 
Tisztelt Bizottság! Kedves Képviselőtársak! Nagy szeretettel köszöntök mindenkit. 
Nem érkeztek meg a képviselőtársak, így a helyettesítések adminisztrálása folyik. Én 
annyit tennék hozzá, hogy az elfogadott bizottsági szabályzatunk szerint van 
lehetőségem elnök urat betegsége miatt helyettesíteni. 

Megállapítom, hogy a bizottság 8 fővel, 2 helyettesítéssel határozatképes.  
Az előzetesen kiküldött napirendi pontokhoz képest annyi módosítást 

jelentenék be, hogy az eredeti 2. napirendi pont szerinti, a szenteste napjának 
munkaszüneti nappá nyilvánítása érdekében a munka törvénykönyvének 
módosításáról szóló javaslata tárgyalásának halasztását kérte az előterjesztő, így ma 
két napirendi pontot, illetve az egyebeket tudjuk megtárgyalni. Kérdezném is a tisztelt 
bizottságot, hogy ennek megfelelően a módosított napirendi pontokat elfogadja-e a 
bizottság. Aki igen, kérem, igen szavazatával jelezze! (Szavazás.) 

Megállapítom, hogy 8 egyhangú igen szavazattal elfogadtuk. 

A munkába járással kapcsolatos utazási költségtérítés rendszerének 
átalakításáról szóló H/961. számú határozati javaslat  
(Döntés képviselői önálló indítvány tárgysorozatba vételéről)  

Rátérhetünk az 1. napirendi pontra, mely nem más, mint a volt elnök urunk, 
Z. Kárpát Dániel képviselő úr által benyújtott, a munkába járással kapcsolatos utazási 
költségtérítés rendszerének átalakításáról szóló határozati javaslat tárgysorozatba 
vételéről szóló döntés. A napirendi pontot megnyitom, és értelemszerűen az 
előterjesztőnek, elnök urunknak adnék szót. Parancsoljon!  

Z. Kárpát Dániel előterjesztése 

Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik), előterjesztő: Szép jó napot kívánok a bizottság 
összes kedves tagjának, munkatársaiknak, egyben jobbulást kívánok mindenkinek, akit 
a betegség terített le, a bizottsági munkatársak érintett részét is bele véve. Nem azért 
adtam be a javaslatot, hogy találkozhassak a kedvenc bizottságom tagjaival, bár 
köszönöm szépen az évek során kapott támogatást. Nagyon szerettem ebben a 
bizottságban dolgozni, ám a javaslat ezen messze túlnyúlik, hiszen azt látjuk, hogy a 
munkába járás kedvezményezése, munkáltató általi kedvezményezése 2017 óta 
érintetlen, tehát egy meghatározott, viszonylag alacsony kilométerdíj az, amit 
adómentesen tud a munkáltató biztosítani a munkavállalója számára.  

Magunk között beláthatjuk, hogy a kafetéria talán összes eleme vagy 
visszaszorult, vagy a legjobb esetben is érintetlenül maradt. Számomra a legfájóbb a 
lakhatási kafetéria, de az utazási költségtérítés kapcsán is az lenne az erőteljes 
elvárásunk, hogy kövessük a kort a tekintetben, hogy a sajnálatos inflációs folyamatok, 
a sajnálatosan elszállt üzemanyagárak, még az ársapkával ellátott üzemanyagár 
tekintetében is arra engednek következtetni, hogy ami 2017-ben elég volt, az most már 
nem elég. Éppen ezért egy nagyon szerény, nagyon visszafogott, igaz, hogy a 
kilométerdíj tekintetében duplázó javaslatot tettünk le az asztalra, de ezzel még mindig 
egy nagyon szolid és nagyon diszkrét javaslatot tettünk, hiszen a munkába járás 
költségeit teljes körben így sem biztos, hogy az emelt összegből is fedezni lehet.  

Tökéletesen értem a költségvetés nehéz helyzetét, erre már figyelmeztettünk a 
költségvetés tervezésekor, és látható, hogy pénzügyminiszter úr meg is erősített minket 
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sajnos - bárcsak ne kellett volna! - a tekintetben, hogy módosítani kell ezt a 
költségvetést. De mindenképpen kedvezményeznünk kell azokat a magyar 
munkavállalókat, akiket most családilag egyszerre sújt az elképesztően magas áfa, az 
inflációs folyamatok, a gyenge forint következményei, és most, egy energiaháború 
korában gyakorlatilag egy olyan, eddig kitermelhetetlennek tűnő rezsiszámla, amely 
tényezők közül egy is elég lenne, hogy most nehéz helyzetbe kerüljenek a 
munkavállalók. 

Tehát az a tiszteletteljes javaslatunk, hogy engedjük a parlament elé azt a vitát, 
amely arról szól, hogy a munkáltató hogyan tudja, hogyan tudhassa nagyobb 
mértékben kedvezményezni adómentesen a munkavállalóját annak érdekében 
egyébként, hogy az érintett munkavállaló a szülőföldjén boldogulhasson, 
Magyarországon maradjon, kényszerből ne gondolja végig a kivándorlás útját, hiszen 
az óriási veszteség lehet Magyarország számára, ha az érintett nem tér vissza. Éppen 
ezért minden ilyen kis javaslattal, kicsinek tűnő javaslattal szeretnénk a szülőföldön 
való boldoguláshoz is hozzájárulni. Köszönöm a lehetőséget, elnök úr.  

Hozzászólás és határozathozatal 

ELNÖK: Köszönöm szépen. Tisztelt Bizottság! Kérdezném a bizottság tagjait, 
hogy kíván-e valaki hozzászólni. Jelezném, hogy mivel vezetem az ülést, így majd az a 
vita végén szeretnék hozzászólni. Tisztelt Képviselőtársak, van-e valakinek 
hozzászólnivalója? (Nincs jelentkező.)  

Ha nincs, akkor, ha megengedik, megengeditek, annyiban ragadnám magamhoz 
a szót, hogy a javaslat itt a bizottság előtt - elnök úr a megmondhatója - nem is olyan 
régen szerepelt, talán tavasszal valamikor, bár akkor valóban a benyújtója más volt, 
Dudás Róbert új képviselőtársunk, ugyancsak a Jobbik színeiben nyújtotta be 
gyakorlatilag talán szóról szóra ezt a javaslatot, de nem hoznám ide az akkori vitákat. 
Annyiban egészíteném ki, hogy ahhoz képest azért sokat fordult a világ. Tehát nem 
mondanám, hogy nem lehet bármilyen javaslatot újra a bizottság elé hozni, ami fél 
évvel ezelőtt volt, hiszen a világ nem lett egyszerűbb fél év alatt, de én azt gondolom, 
hogy az akkori vitában elhangzottaknak annyiban nem változott az aktualitása, hogy 
őszintén szólva is nagyobb kihívás előtt áll mind a magyar munkavállalói, mind a 
munkaadói szektor, semmint, hogy ez a javaslat érdemben befolyásolná a dolgot.  

A javaslat egyébként nem rossz, tehát nem egy rossz javaslatról van szó, de 
semmiképpen sem aktuális szerintem abban a gazdasági környezetben, ahol az a 
bizonytalanság még előttünk áll, hogy egyáltalán a jövő év hogyan és miképpen, 
mondjuk így, vészelhető át. Tehát ennek összefüggésében én a bizottság kormánypárti 
tagjainak tartózkodást javasolnék. Tehát nem magával a javaslattal van probléma, de 
annak összefüggései az előttünk kihívások tekintetében, még egyszer azt tudom 
mondani, hogy nem aktuálisak. Köszönöm szépen. 

Visszaadnám az előterjesztőnek esetlegesen a szót, ha van kiegészítenivalója 
ezzel kapcsolatban. 

 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik), előterjesztő: Köszönöm szépen. Már megijedtem, 

hogy alelnök úr levezető elnöki minőségében kíván csak reagálni, de köszönöm a 
korrektséget. Ugye, az apró, korrekt gesztusokat is értékelni kell, mert így még van 
módom egy-két szóban reagálni az elhangzottakra.  

Én úgy gondolom, hogy éppen akkor kell ilyen gesztusértékű javaslatokat tenni, 
amikor látszólag akkora a baj, hogy talán nem ez fogja eldönteni a Duna folyási irányát 
és a nagyobb dolgokat a világban, mégis az ilyen apró gesztusok rettenetesen fontosak. 
Tettem egyébként a mai napon egy másik javaslatot is, amelyik kimondottan a speciális 
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nevelési igényű gyermekek, a tartós egészségügyi károsodással élők fejlesztésre, 
kezelésre szállítását kedvezményezi hasonló módon, tehát a szállítás, az odavitel 
költségeihez járul hozzá. Tudom, hogy az érintett családok ettől még nem fogják 
magukat paradicsomi állapotok között érezni. Óriási a baj, ha alelnök úr is úgy 
gondolja, hogy egy ilyen javaslat semmit nem tud csillapítani, mert akkora gondok 
jönnek. Ez arra enged következtetni, hogy tényleg óriási bajok vannak előttünk.  

Viszont bármennyire is szerény a javaslat, mégiscsak megduplázná azt a 
mértéket, amellyel egy munkáltató kedvezményezni tudja saját munkavállalóját. Lehet, 
hogy egy-egy hazai kkv vagy éppen középvállalkozás esetében az ilyen apróságok 
segítenek ott tartani a munkavállalót, nem vagyok benne biztos, de ezek utóítéletes 
dolgok, tehát meglépjük a pozitív javaslatot, és majd a nyomon követés során derül ki, 
hogy mennyit ért az, amit tettünk.  

Tehát én arra kapacitálom önöket, hogy ha van nyitottság, látom, hogy van, és 
ezért egyébként őszintén hálás vagyok, akkor engedjük ezt a javaslatot parlamenti 
vitára. Ha pedig nem, akkor remélem, hogy valamilyen mutációban, valamilyen más 
formában, akár kormánypárti részről elénk kerülhet ugyanez. Én biztatom önöket, és 
ha így lesz, meg is fogom szavazni azt a javaslatot. Köszönöm a lehetőséget. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. A vitát ilyenformán lezárom. 
Szavazásra tenném föl a bizottságnak. Ki az, aki támogatja a H/961. számú 

határozati javaslat tárgysorozatba vételét? Aki igen, kérem, szavazatával jelezze! 
(Szavazás.) Két igen. Ki az, aki tartózkodik? (Szavazás.) Hat tartózkodás. Ki az, aki 
nem? (Nem érkezik jelzés.) Ilyet nem látok. 

Megállapítom, hogy 2 igen szavazattal, 6 tartózkodás mellett a bizottság nem 
vette tárgysorozatba a javaslatot.  

Köszönöm szépen volt elnök urunknak, hogy elfáradt a bizottsági ülésre. 
(Z. Kárpát Dániel: Én köszönöm a lehetőséget.) 

Az apaszabadság időtartamának emeléséről szóló T/336. számú 
törvényjavaslat  
(Döntés képviselői önálló indítvány tárgysorozatba vételéről)  

A 2. napirendi pontra térnénk át. Köszöntöm Tordai Bence képviselőtársunkat. 
Kérem, foglaljon helyet az előterjesztői asztalnál, és meg is nyitnám a vitát az 
apaszabadság időtartamának emeléséről szóló javaslata kapcsán. Parancsoljon! 

Tordai Bence előterjesztése  

TORDAI BENCE (Párbeszéd), előterjesztő: Köszönöm szépen, elnök úr. 
Köszöntöm a bizottság tagjait és munkatársait. Én is jó szívvel emlékszem vissza az 
itteni bizottsági munka jó hangulatára, úgyhogy ennek okán csak nagyon röviden 
hánytorgatom fel azt, hogy a kormány késedelemben van, és azért nyújtottam be ezt a 
javaslatot, mert 2019 nyarán fogadta el az Európai Parlament azt az irányelvet, amely 
egyebek között az apaszabadság megduplázását rendeli el, és három évük van a 
tagállamoknak arra, hogy ezt a hazai jogrendbe átültessék. Idén augusztusban járt le ez 
a határidő, és én júniusban, apák napja alkalmából nyújtottam be ezt a javaslatot.  

Látom, hogy a kormány jogalkotási tervében egyébként ez benne van, de 
november-decemberi időzítéssel. Tehát megmentettem volna a kedves kormánypárti 
kollegákat attól, hogy a késedelem bűnébe essenek. Ez még mindig egy lehetőség, hogy 
kisebb késéssel fogadjuk el ezt a sok százezer leendő ifjú apuka számára fontos 
javaslatot. Úgyhogy nem is a kárhoztatás, hanem inkább az egyetértési pontok 
keresésének szellemében szeretnék apellálni arra, hogy a kormányzat állítólag egy 
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családbarát politikát próbál folytatni, ennek egy fontos eleme lehetne, hogy az apai 
szabadságot az uniós normáknak megfelelően kiterjesszük.  

Ráadásul, bár általában probléma az, hogy ennyire egynemű a genderarányokat 
tekintve a magyar Országgyűlés összetétele, ebben a bizottságban viszont most talán az 
nem hátrány, hogy egy csomó gyakorló édesapa ül itt. Úgyhogy már csak ilyen 
minőségükben is szeretném kérni, hogy támogassák annak a javaslatnak a napirendre 
vételét, amely egyszerre szolgálja a korai szakaszban, a legfontosabb időszakban az 
apa-gyermek-kapcsolatnak az elmélyítését.  

A korábbi, más országokban szerzett tapasztalatok alapján mind az apák, mind 
az édesanyák egészségének, kedélyállapotának a javulását is magával hozza, és 
ráadásul a gyermekvállalást magát egy sokkal pozitívabb élménnyé teszi, ami nagyobb 
valószínűséget ad annak, hogy újabb gyermekek vállalására kerüljön sor a családban. 
Márpedig abban a demográfiai válságban, amelyben a legfrissebb számok szerint is 
Magyarország egyre mélyebben elmerül, szerintem minden eszközt meg kell ragadni 
annak érdekében, hogy tudjunk tenni a fordulat, vagy legalábbis a negatív tendenciák 
lassítása érdekében.  

Ráadásul, tanulva az előző vitából, szeretném aláhúzni azt, hogy ez a magyar 
költségvetésnek egy fillérjébe sem kerül, és ezért szerintem egy szép gesztus lenne 
nemcsak a konstruktív javaslatom támogatása okán, hanem tényleg az egész magyar 
férfitársadalom felé az, hogy ezt a javaslatot most tárgysorozatba vesszük, és 
megszavazzuk a plenáris vita után.  

Úgyhogy kérném kormánypárti és ellenzéki kollegáim támogatását egyaránt. 
Köszönöm szépen.  

Hozzászólás és határozathozatal 

ELNÖK: Köszönöm szépen a felvezetőt a javaslathoz.  
Kérdezném a tisztelt bizottságot - azzal, hogy értelemszerűen én majd a vita 

végén, levezető elnöki minőségem miatt, kérnék majd esetleg szót -, hogy van-e valaki, 
aki a vitához hozzá kívánna szólni. (Nincs jelentkező.)  

Ha ilyen nincs, akkor nekem maradt az a szerepkör - nem elviccelve, de mégis 
kezdjük a hetet talán egy kicsit lazábban -, hogy abban igaza van képviselő úrnak, hogy 
talán ennek a bizottságnak elfogultságot is kéne bejelentenie ezen javaslat kapcsán, 
hiszen csak férfi tagjai vannak, így nem lenne ildomos, de nem akarnám elviccelni a 
dolgot. Hiszen mondhatnám azt is, hogy - ha jól tudom - ön is négygyermekes apuka, 
jómagam is, meg azt hiszem, itt sokan az asztalnál, ilyen apaszabadság nélkül is 
vállaltuk ezt az édes terhet az életben. Tehát nem vagyok teljesen meggyőződve arról, 
hogy ez egyébként azokat a felsorolt szempontokat feltétlenül alátámasztja, hogy ez a 
gyermekvállalásra esetlegesen pozitívabban hat, bár nem vonom kétségbe a jó 
szándékot.  

Viszont egyetlen olyan nagyon markáns szempont van, amely miatt én nem 
tudok a javaslattal azonosulni, jelen pillanatban legalábbis semmiképpen, és ez éppen 
az, amit pozitívumként hozott fel képviselőtársunk, hogy ez a költségvetésnek nem 
kerül egy fillérjébe sem. A költségvetésnek valóban nem, viszont a magyar 
vállalkozásoknak pénzbe kerül, hiszen a szabadságot a magyar vállalkozások fizetik.  

Teljesen őszintén, itt a Vállalkozásfejlesztési Bizottságban talán elmondhatjuk 
azt, hogy az előttünk álló hónapok, fél év, év legnagyobb kihívása egyébként, azon túl, 
hogy a magyar lakosság hogyan tud alkalmazkodni - most nem akarnám fölmondani 
én sem az aktuálpolitikai kérdéseket, de - ahhoz a helyzethez, ami jelen pillanatban, 
legalábbis Európában és Európának ezen a felén az energiaárak miatt jelentkezik, tehát 
a lakosság mellett a legnagyobb kihívást a vállalkozások túlélése fogja jelenteni, és erről 
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is hallottunk. Nem biztos, hogy azt a mondatot el tudjuk ma mondani, hogy minden 
vállalkozás fog tudni alkalmazkodni ezekhez az energiaárakhoz, ami a költségeik 
növekedése végett veszélyezteti őket. Ezért jelen pillanatban - a javaslat családbarát és 
egyéb dolgait nem kétségbe vonva - nem tudok és nem is javaslok olyan javaslatot 
támogatni, amely a vállalkozásoknak, benne a legkisebbektől a közepes, vagy akár a 
nagy magyar vállalkozásokig, pluszterhet jelentene az elkövetkező időszakban.  

És akkor nem hoznám ide azokat az egyébként kormányzati intézkedéseket, 
amik a családok és a gyermekvállalás ösztönzésére hatnak, hiszen miniszterelnök úr 
múlt hétfői parlamenti beszédében arra tett ígéretet, hogy minden nehézség ellenére a 
kormány folytatni fogja a családok és a gyermekvállalás támogatását a 2023. évben is. 
Tehát nem maradunk további intézkedések nélkül, de olyan intézkedést, amely jelen 
pillanatban a hazai vállalkozásokra tenne pluszterhet, én a magam részéről, de 
szerintem a frakcióm sem fog tudni támogatni. Köszönöm szépen. 

Ha nincs más kérdés és vélemény, akkor visszaadnám az előterjesztőnek a szót. 
(Jelzésre:) Köszönöm szépen.  

Akkor szavazásra tenném föl a javaslatot. Kérdezném, hogy ki az, aki támogatja 
a T/336. számú törvényjavaslat tárgysorozatba vételét. Aki igen, kérem, igen 
szavazatával jelezze! (Szavazás.) Két szavazat. Ki az, aki nem támogatja? (Szavazás.) 
Hat. Tartózkodás nem lehet, mert nyolcan vagyunk. 

Megállapítom, hogy a bizottság 2 igen szavazattal, 6 nem szavazat ellenében a 
javaslat nem került támogatásra, nem került tárgysorozatba.  

Nagyon szépen köszönöm az előterjesztőnek a részvételt, és ezzel az érdemi 
napirendi pontok le is zárultak. (Tordai Bence bólint, s távozik az ülésteremből.) 

Az ülés berekesztése 

Az egyebek napirendi pontban kérdezném a bizottság tisztelt tagjait, hogy van-
e bárkinek kérdése, észrevétele. (Nem érkezik jelzés.) Ha ilyen nincs, akkor 
mindenkinek köszönöm szépen a hétfő reggeli részvételt. További szép napot és jó 
munkát kívánok mindenkinek!  

 
(Az ülés befejezésének időpontja: 9 óra 53 perc) 

  Szatmáry Kristóf 
a bizottság alelnöke 

Jegyzőkönyvvezető: Bihariné Zsebők Erika  


